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VOORLOPIG VERSLAG 
Vastgesteld 11 november 1988 

De vaste Commissie voor Financiën' belast met het voorbereidend 
onderzoek van dit wetsvoorstel heeft de eer omtrent haar voorlopige 
bevindingen als volgt verslag uit te brengen. 

De leden van de C.D.A.-fractie hadden met instemming kennis 
genomen van dit wetsvoorstel, zoals zij reeds eerder hadden uiteengezet 
bij de Algemene politieke en financiële beschouwingen over de rijksbe-
groting voor het jaar 1989. Zij wilden er gaarne aan medewerken dat per 
1 januari 1989 de voorgestelde verlaging kan worden ingevoerd. 

Zij stelden vast, dat met dit voorstel een deel van de meevallende 
belastingopbrengsten wordt teruggegeven aan de burgers. Nog maar 
kort geleden, per 1 oktober 1986, waren de beide tarieven met één punt 
verhoogd in het kader van de compensatie van de tegenvallende 
aardgasopbrengsten, zoals noodzakelijk bevonden bij de besprekingen 
over de kaderbrief in het voorjaar van 1986. Hunnerzijds was toen 
beklemtoond, dat de lastenverzwaring zo snel mogelijk ongedaan zou 
moeten worden gemaakt als meevallende aardgasopbrengsten of 
meevallende belastingopbrengsten hiertoe aanleiding zouden geven. 

De voorstellen passen ook in het streven om in de verhouding met 
andere Europese landen de verschillen in de normale tarieven te 
verkleinen. Deze leden waren het met de regering eens, dat met name 
van Duitsland mag worden verwacht, dat een bovenwaartse aanpassing 
van het normale tarief wordt doorgevoerd om de door Nederland 
gewenste bandbreedte van 2% te bereiken. 

Een belangrijke reden tot indiening van dit voorstel is, aldus deze 
leden, gelegen in de verbetering van de koopkracht met in totaal 1%, als 
gevolg van de tarieven 18,5 en 6% na overheveling van levensmiddelen 
en geneesmiddelen. Dit heeft een gunstig effect op het loonmatigings-
beleid en dus de werkgelegenheid en op het internationaal concurrentie-
vermogen door het terugdringen van de inflatie. 

Deze leden vertrouwden erop, dat door een beheerst prijsgedrag en 
voldoende concurrentie de BTW-verlaging ook de consument in 
voldoende mate ten goede zal komen. Hoe denkt de regering dit te 
bewaken? 

Het voorstel heeft ook tot gevolg, zo zeiden deze leden, dat de collec-
tieve lastendruk niet te hoog oploopt, omdat anders één van de belang-
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rijke doelstellingen van het Regeerakkoord in gevaar komt. Dat toch een 
belangrijk deel van de belastingmeevallers wordt aangewend voor 
dekking van begrotingsoverschrijdingen wijst op de noodzaak van 
budgetdiscipline. 

Ook is er bepaald geen verwijt te maken, dat er sterk bezuinigd wordt 
en dit niet meer begrepen wordt dan de belastingverlaging van f 3,1 
miljard. 

Een bijkomend voordeel van de voorstellen achtten deze leden het 
terugdringen van het informele circuit. Toch zal ook een wigverkleining 
nodig zijn om de verschillen tussen netto loon en schrijflonen aan consu-
menten, nu veelal een verhouding van 1 op 3, te verkleinen. 

De hier sprekende leden hadden ook in de memorie van toelichting 
een uitvoerige motivering gelezen van de tweede nota van wijziging op 
wetsvoorstel 20 506. Zij hadden het, ook voor de wetshistorie, beter 
gevonden dat deze toelichting was gevoegd bij deze nota van wijziging, 
ook omdat beide wetsvoorstellen een verschil in behandelingstempo 
kennen. Bij de plenaire behandeling van wetsvoorstel 20 506 zouden zij, 
nu de voorbereiding van dat wetsvoorstel is voltooid, hierop terugkomen. 

Deze leden zouden ten slotte gaarne een uiteenzetting ontvangen over 
de toekomst van de bijzondere verbruiksbelasting op auto's en motoren, 
waarvan de regeling in de Wet op de omzetbelasting is opgenomen. Zij 
zouden het betreuren als internationale juridische ontwikkelingen ertoe 
zouden leiden, dat deze belasting niet meer geheven zou kunnen worden. 
Niet alleen is dit budgettair ongewenst, maar ook uit een oogpunt van 
milieubeleid en een goed beleid van vervoer en verkeer. 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. hadden reeds bij de Algemene 
beschouwingen te kennen gegeven, dat de verlaging van het hoogste 
btw-tarief niet hun eerste voorkeur was in vergelijking tot andere 
politieke prioriteiten. Het is een relatief dure operatie om de koopkracht 
te handhaven, omdat het voordeel van een eventuele prijsverlaging ook 
terecht komt bij inkomensgroepen wier koopkracht geen ondersteuning 
via belastingverlaging behoeft. 

Tegelijkertijd waren zij weinig onder de indruk van het argument dat 
hiermee de inflatie bestreden wordt. In de afgelopen jaren is de inflatie 
in Nederland in vergelijking tot andere landen buitengewoon laag 
geweest en is duidelijk geworden dat maatregelen tot inflatiebestrijding 
niet de hoogste voorrang verdienen. Evenmin waren zij onder de indruk 
van het argument dat deze verlaging past in de Europese harmonisatie. 
Zij achtten het nogal prematuur om eenzijdig vooruit te lopen op een 
Europese afstemming met betrekking tot de indirecte belastingen, zeker 
als deze onderlinge afstemming in zijn totaliteit de Nederlandse schatkist 
geen geld hoeft te kosten. Welke de optimale bandbreedte in de EG 
moet zijn achtten deze leden in hoge mate afhankelijk van de wel of niet 
aanvaarding van het zogenaamde clearingstelsel. Komt een alternatief 
daarvoor tot stand, dan is een grotere bandbreedte aanvaardbaar dan de 
door de regering genoemde 2 a 3%. Daarnaast voorzagen deze leden een 
discussie over de vraag of de bandbreedte in plaats van 14 tot 20% niet 
moet lopen van bij voorbeeld 16-22%. Ten opzichte van de BRD geeft 
dat een wezenlijk andere uitgangspositie. 

Bovendien vroegen zij zich af of wel rekening is gehouden met een te 
verwachten stijging van de indirecte belastingen in de Bondsrepubliek. 
Deze leden zouden ook graag nader opheldering willen hebben over het 
verwachte effect van de BTW-verlaging op de prijzen. Verondersteld is 
kennelijk een volledige doorberekening van de verlaging in de prijzen. 
Wijkt dat niet af van de veronderstelling die gehanteerd is bij het prijs-
gevolg van de laatste verhoging van het BTW-tarief in 1986 en, zo ja, 
waaruit is dat verschil te verklaren? 
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De leden van de V.V.D.-fractie onderschreven de argumentatie van de 
regering, dat een verlaging van het algemene tarief van de omzetbe-
lasting noodzakelijk is met het oog op de internationale ontwikkelingen 
op dit terrein. 

Naar aanleiding van het advies van de Raad van State merkt de 
regering op, dat er sprake is van een ongelijk gewicht van de diverse 
onderliggende doelstellingen. Deze leden wilden hier nogmaals het 
belang benadrukken de nationale wetgeving aan te passen aan de 
voorstellen die de Europese Commissie heeft gedaan. Zij hechtten eraan 
dit als een van de belangrijkste uitgangspunten te erkennen, zeker gezien 
de lange termijn effecten. 

Daarnaast verheugde het deze leden, dat een verlaging van de collec-
tieve lastendruk wordt gerealiseerd en daarmee behoud van de 
koopkracht voor de individuele burger. Wat betreft de deregulerings-
aspecten maakten deze leden enig voorbehoud. Uitgangspunt is, dat het 
voorstel geen gevolgen heeft voor particulieren en het bedrijfsleven. 

Uitvoeringstechnisch blijkt de verlaging van de BTW in een cijfer in 
decimalen problemen op te leveren en tot meerkosten voor het bedrijfs-
leven te leiden. Is dit de regering bekend? Deze leden hadden bezwaar 
tegen de neergelegde overgangsregeling ter zake van in aanbouw zijnde 
onroerende goederen, gezien het feit dat hierdoor twee tarieven van 
toepassing zijn, maar ook omdat de verlaging van de BTW gedeeltelijk 
ongedaan wordt gemaakt. 

De leden van de fractie van D66 waren van mening, dat de voortschrij-
dende Europese intergratie aanleiding kan zijn om tot verlaging van het 
algemeen BTW-tarief over te gaan. De regering, aldus deze leden, wijst 
erop dat de bandbreedte welke door de EG is vastgesteld loopt van 14% 
naar 20%. 

Daarnaast wijst de regering op het algemene BTW-tarief van 14% in 
West-Duitsland. Deze leden waren van mening, dat een verlaging van 
één punt voor het algemeen tarief een goed signaal naar de EG is en dat 
hieruit blijkt dat Nederland bereid is haar bijdrage aan de verdere 
integratie van Europa te leveren. Zij stelden voor het geld dat overblijft, 
door het tarief slechts met één punt te laten dalen in plaats van de 1,5% 
die de regering voorstelt, kan worden gebruikt om een deel van de 
arbeidsintensieve dienstverlening uit het zwarte circuit te halen. De aan 
het woord zijnde leden wezen hierbij op de gunstige effecten die ook het 
CPB van zulke maatregelen verwacht. 

De leden van de fractie van de S.G.P. waren van mening dat dit 
wetsvoorstel op zichzelf past in het streven naar lastenverlichting. Als 
zodanig helpt het de collectieve lastendruk onder controle te houden. 
Vandaar dat deze leden op die grond het voorstel positief wilden 
bejegenen. Zij hadden zich echter afgevraagd of de keuze van het middel 
wel het meest geëigende was. Zij verwezen daarbij naar een van de in 
het oog springende overwegingen voor de verlaging, namelijk het 
behoud van de koopkracht. In de memorie van toelichting wordt de 
invloed geschat op ongeveer 1% voor alle burgers met de laagste 
inkomens tot en met de hoogste. 

Is zo'n keuze gezien de voorstellen van wetsvoorstel 20 873 (Oort II) 
mede gedaan om ook de inkomens na de eerste schijf tegemoet te 
komen in de gevolgen van die voorstellen die grosso modo samen met 
de gevolgen van de brede herwaardering, de blote eigendom en derge-
lijke voornemens, niet in die mate profiteren van de Oort-ll operatie als 
de groep die onder de eerste schijf valt? 

Daarnaast vroegen deze leden zich af of en in hoeverre de verlaging 
ook daadwerkelijk zal worden vertaald in de prijzen. Heeft de regering 
daarover contact gehad met het bedrijfsleven en wat voor afspraken zijn 
daaruit voortgevloeid? Of kan worden volstaan met de stelling: het gaat 
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het bedrijfsleven redelijk goed en in verband met concurrentieverhou-
dingen (bijv. grootwinkelbedrijf versus detailhandel) behoeft niet te 
worden gevreesd dat de prijzen niet naar beneden worden bijgesteld. In 
dat verband wezen deze leden er wel op dat voor de leveringen en 
diensten die al met het lage tarief worden belast, geen wijziging plaats-
vindt. Vanuit de huidige situatie op dit deelgebied geldt naar de mening 
van deze leden dan ook niet een koopkracht-invloed. In zoverre kwam 
hun de mededeling van 0,25% verbetering daarvan meer als window-
dressing voor dan als werkelijke verbetering. Of zagen zij dat niet goed? 
Naar hun mening zou een gerichte verlaging van de loon- en inkomsten-
belasting met meer recht tot de koopkrachthandhaving hebben bijge-
dragen dan die van de omzetbelasting. Kan nog eens duidelijk worden 
uiteengezet, waarom die weg niet begaanbaar was? 

De hier sprekende leden vroegen voorts of niet in plaats van een 
generale verlaging de weg had kunnen en dan ook moeten worden 
ingeslagen van een verlaging van het tarief beperkt tot arbeidsintensieve 
diensten. Zij wezen erop, dat alsdan een wellicht meer substantiële 
bijdrage zou kunnen worden geleverd aan de inperking van het zg. 
zwarte circuit. Dat zou toch de overheid als Dienaresse Gods zich 
moeten aantrekken, omdat mede (dus niet alleen!) door het hoge tarief 
dat circuit is en wordt uitgelokt. Daarnaast zou evenzeer worden meege-
werkt aan de harmonisatie in EG-verband. De memorie van toelichting 
stelt, dat in dat verband onderzoek plaatsvindt naar de omvang van het 
zwarte circuit, dat kennelijk overal in mindere of meerdere mate 
voorkomt. Kan de regering terzake nadere informatie verstrekken over 
het tijdstip van gereedkomen en vooral de uitgangspunten van dat 
onderzoek? 

Deze leden memoreerden, dat met ingang van 1 oktober 1986 beide 
BTW-tarieven met 1 punt zijn verhoogd tot resp. 20% en 6%. De 
memorie van toelichting stelt nu, dat het hier aan de orde zijnde voorstel 
en de tweede nota van wijziging op wetsvoorstel 20 506 in feite die 
verhogingen meer dan ongedaan maken. Moet uit deze mededeling 
worden afgeleid dat de toezegging van het teruggeven in de een of 
andere vorm als de olieprijs tot een bepaald bedrag per vat zou stijgen -
er was toen sprake van 25 dollar - hiermede materieel vervuld is, of blijft 
die toch staan omdat zo'n prijsontwikkeling eveneens zou leiden tot 
navenant hogere aardgasbaten? De leden hier aan het woord 
vermoedden, dat in zo'n situatie ook de economische omstandigheden 
wel eens zodanig kunnen zijn, dat de toezegging nolens volgens gestand 
gedaan zal moeten worden. 

Deze leden waren met de bewindslieden van mening, dat het nationale 
belang met zich brengt dat de bandbreedte tussen het hoogste en 
laagste algemene tarief maar klein mag zijn - niet de 6 punten die de 
Europese Commissie heeft voorgesteld. 

Zij vroegen wel welke bandbreedte aanvaardbaar wordt geacht. Indien 
dit 2% zou zijn - zij hadden dat begrepen uit andere informatie - dan zou 
het toch voor de hand liggen dat de bandbreedte voor het verlaagde 
tarief eigenlijk niet meer dan 1% zou behoeven te bedragen. Deze leden 
hadden overigens wel begrepen dat er nog heel wat water door de Rijn 
moet stromen, voordat de lidstaten op één lijn zitten. Met name het 
Verenigd Koninkrijk, maar ook een land als Denemarken, hebben zij het 
uit tegengestelde oogpunten grote problemen. Het benadrukken van het 
vrije marktprincipe van eerstgenoemd land, vonden zij overigens belang-
wekkend, temeer nu in de meeste lidstaten, waaronder ook Nederland, 
van een vrije markt uiteraard onder randvoorwaarden van o.a. eerlijke 
concurrentie (waaronder ook valt bescherming van de zwakken) niet 
bepaald gesproken kan worden. Is het spookbeeld van een bureaucra-
tische opzet wel zo irreëel, zo vroegen zij. In het kader van de harmoni-
satie en de opheffing van de binnengrenzen wordt geen melding 
gemaakt van het daaraan gekoppelde zg. clearingvoorstel. De leden hier 
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aan het woord vonden dat maar een rompslomp - in zijn voorgestelde 
vorm een schoolvoorbeeld van rondpompen van geld met alle mogelijk-
heden van fraude bovendien - die veel beter kan worden vervangen door 
een andere regeling, waarbij zij dachten aan de verleggingsregeling, die 
al in Benelux-kader wordt toegepast en redelijk functioneert. Speelt hier 
binnen de EG ook de Noord-Zuid-problematiek mee? In ieder geval zal 
Nederland niet blijvend het gidsland moeten zijn. Zijn er overigens 
tekenen die erop wijzen dat ook de buurlanden een reële bijdrage willen 
leveren aan het kleiner maken van de verschillen? 

Deze leden hadden in de memorie van toelichting node gemist een 
paragraaf over de omprijzingsperikelen. In het wat verdere verleden werd 
de Kamer altijd op het hart gedrukt dat tenminste 3 maanden 
gelegenheid moest worden gegeven om zo'n operatie goed uit te voeren. 
Zijn er dit keer bezwaren van het bedrijfsleven gekomen? Speelt 
overigens een tarief met een cijfer achter de komma nog een verzwa-
rende rol? 

Het lid van de G.P.V.-fractie meende dat voorstellen tot belastingver-
laging bijna automatisch positief worden ontvangen. Dat automatisme 
mag er echter niet toe leiden, dat we elke kritische zin verliezen. Ook 
voorstellen tot belastingverlaging, hoe plezierig en hoe breed gemoti-
veerd ook, moeten worden afgewogen tegen alternatieve mogelijke 
bestemmingen van de collectieve middelen die in het geding zijn. 

Dit lid herinnerde in dit verband aan de extra middelen die bij de 
Algemene beschouwingen zijn gereserveerd voor milieu en voor infra-
structuur, aan de extra middelen die nadien op tafel zijn gekomen voor 
de verbetering van de koopkracht van uitkeringsgerechtigden, aan de 
recent bekend geworden overschrijdingen op de begroting voor 
Onderwijs en aan de gerechtvaardigde wensen van delen van het 
overheidspersoneel. Dit alles met elkaar leidt ertoe dat de noodzakelijke 
tekortreductie ernstig in gevaar komt. Zijn er daarom al met al niet meer 
dan voldoende redenen de verlaging van het algemene tarief te beperken 
tot 1%? 

Ook rijst de vraag of het toepassen van een gebroken percentage niet 
tot extra administratieve complicaties aanleiding kan geven. Volgens 
berichten zouden geautomatiseerde programma's extra duur worden 
door het gebruik van een cijfer achter de komma. Hoe oordelen de 
bewindslieden over dit bezwaar? 

In de discussie over de tariefindeling van voedings- en geneesmid-
delen heeft de regering nadrukkelijk afstand genomen van de 
mogelijkheid vooruit te lopen op de komende harmonisatie binnen de EG, 
zo constateerde dit lid. In de memorie van toelichting op dit wetsvoorstel 
wordt die komende harmonisatie juist wel nadrukkelijk als argumentatie 
opgevoerd. Waarom gebruikt de regering zo een op het oog weinig 
consistente argumentatie? 

Het had dit lid verbaasd dat in de memorie van toelichting wordt 
opgemerkt, dat met deze verlaging de verhoging met één procentpunt 
per 1 oktober 1986 meer dan ongedaan wordt gemaakt. Wat is de 
betekenis van deze opmerking in dit verband? Die verlaging indertijd was 
gemotiveerd om de onverwachte meevallers voor de burger en de onver-
wachte tegenvaller voor de overheid als gevolg van de dramatische 
daling van de olie- en aardgasprijzen te compenseren. Die verhoging zou 
ongedaan worden gemaakt als de olieprijs zich zou hebben hersteld. De 
onderhavige tariefsverlaging vindt haar oorzaak in heel andere omstan-
digheden. Mag er daarom van worden uitgegaan dat indien de olieprijs 
weer komt te liggen boven het niveau dat daarvoor in het najaar 1986 is 
afgesproken alsdan zal worden overgegaan tot verlaging van de BTW-
tarieven? 

Dit lid verkreeg nog graag een reactie op het commentaar van onder 
andere de RCO dat de voorgestelde overgangsregeling voor de 
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oplevering van onroerend goed niet in overeenstemming is met wat 
daarvoor gebruikelijk is, namelijk dat over de totale prijs van het 
onroerend goed het tarief wordt berekend dat van gelding is op het 
moment van opleveren. 

Het lid van de R.P.F.-fractie memoreerde, dat hij bij het debat op 9 
november 1988 over de wijziging van het BTW-tarief voor voedings-en 
geneesmiddelen al in algemene zin had gesproken over de noodzaak van 
verlaging van het algemene BTW-tarief. Op deze plaats volstond hij met 
een verwijzing naar die inbreng. Een enkel punt daaruit herhaalde hij 
evenwel, namelijk de noodzaak, dat het Nederlandse algemene BTW-
tarief niet te veel afwijkt van dat in de ons omringende landen. Naar 
aanleiding daarvan stond hij stil bij het feit, dat bijvoorbeeld de afstand 
tussen het Nederlandse en het Duitse tarief toch niet van vandaag of 
gisteren is. Het verschil bestaat al langer. Effecten op de handelsstromen 
hadden zich dus al kunnen manifesteren. Welke fricties of handelsverleg-
gingen hebben zich tot op heden voorgedaan vanwege het tariefsver-
schil? 

Ook dit lid had geconstateerd, dat door de verlaging van het BTW-
tarief met 1,5% punt de tijdelijke verhoging met 1% punt per 1 oktober 
1986 ongedaan wordt gemaakt. Op zichzelf achtte hij het winst, dat het 
mogelijk is gebleken, mede vanwege vrij sterk gestegen belastingop-
brengsten, een voorstel tot tariefsverlaging te doen. De werkelijke daling 
van het tarief onder aftrek van de tijdelijke verhoging is daardoor 
evenwel beperkt. 

Naast beïnvloeding van de koopkracht en de prijsontwikkeling kan de 
verlaging van het BTW-tarief (indirect) effect hebben op de werkgele-
genheid. Anders dan eerder het geval was, wordt dit aspect in de 
memorie van toelichting niet genoemd. Wat is daarvan de reden? 

Er wordt gemeld, zo zei dit lid, dat de stand van zaken met betrekking 
tot het onderzoek van de Europese Commissie, naar onder andere de 
effecten van de tariefindeling op het informele circuit, nauwlettend zal 
worden gevolgd. Op welke termijn zal dit onderzoek worden afgerond? 
Welke verwachtingen hebben de bewindslieden omtrent de resultaten 
van het onderzoek gelet op het afwijzend standpunt dat het kabinet 
inneemt terzake van overheveling van bepaalde vormen van arbeidsinten-
sieve dienstverlening naar het verlaagd tarief? 

Terzake van het landbouwforfait achtte dit lid het aanvaardbaar, dat op 
dit moment een ruimte in het landbouwforfait van 0,55% punt blijft 
bestaan. Wel stelde hij nog een vraag over de 37,5 miljoen die ten goede 
zal komen aan de landbouwsector. Hij nam aan dat dit bedrag 
beschouwd kan worden als een aandeel van de landbouw bij de verdeling 
van de algemene tariefsverlaging. Is dat juist? 

Dit lid vroeg tenslotte of de overgangsregeling voor onroerend goed bij 
eerdere tariefswijzigingen ook is toegepast. Zo neen, wat is dan de reden 
die regeling wel in dit wetsvoorstel op te nemen? Hoeveel bedragen de 
kosten, wanneer deze overgangsregeling zou vervallen? De achtergrond 
van deze vraag was, dat het bij de oplevering van onroerend goed niet 
ongebruikelijk is als geldend BTW-tarief te hanteren het tarief op het 
moment van oplevering van het onroerend goed. 

De voorzitter van de Commissie, 
Joekes 

De griffier van de Commissie, 
Witteveen 
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